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اخبار
تلاش برای به تصوير 

كشيدن جهان پيچيده پينتر 
در »سرايدار«

این  که  نژاد  زارع  مهدیس 
در  را  »سرایدار«  نمایش  روزها 
دارد  صحنه  روی  ملک  تماشاخانه 
نمایشی  اثر  این  از  استقبال  درباره 
گفت: با توجه به بحران کرونا انتظار 
ما هم از میزان استقبال مخاطبان 
از نمایش زیاد نبود اما تا امروز و با 
توجه به شرایط موجود از استقبال 
و بازخورد مخاطبان رضایت داریم.
وی درباره دلایل اجرای نمایش در 
این شرایط بیان کرد: ما از آبان ماه 
تمرین های نمایش رادر اوج بیماری 
بهداشتی  نکات  رعایت  با  و  کرونا 
شروع کردیم. در نهایت به این فکر 
کردم که ممکن است سال ها درگیر 
توانیم  نمی  و  باشیم  بیماری  این 
درازمدت  در  را  هایمان  فعالیت 
متوقف کنیم و اگر بخواهیم منتظر 
شرایط ایده آل باشیم معلوم نیست 
انتظارمان  آینده چه چیزی در  در 
است. از طرف دیگر به این نتیجه 
رسیدم که شاید بد نباشد که خودم 
را در یک پروسه بحرانی محک بزنم 
از این رو تصمیم گرفتم این ریسک 
را بپذیرم و نمایش را به صحنه ببرم.
زارع نژاد درباره انتخاب نمایشنامه 
ای از هارولد پینتر عنوان کرد: من از 
دوران دانشجویی به آثار پینتر علاقه 
مند بودم و درباره اش مطالعه می 
کردم. آثار پینتر جهان پیچیده ای 
دارد و در ظاهر مناسبات اجتماعی 
در دوران مدرن را بررسی می کند 
مفاهیم  خود  بطن  در  آثارش  اما 
فلسفی و رویکردهای روانشناختی 
را مورد توجه قرار می دهند از این 
رو پرداختن به آثاری با این سطح 
از لایه بندی کار آسانی نیست. این 
کارگردان تئاتر درباره رویکردش به 
نمایشنامه پینتر یادآور شد: تلاشم 
این بوده که به شکلی نمایش را به 
برای مخاطب  ببرم که هم  صحنه 
عام قابل لمس باشد و هم مخاطب 
این  البته  ای.  حرفه  و  تئاتربین 
این  چون  بود  خطرناک  رویکرد 
از  نکند  که  داشت  وجود  نگرانی 
اینکه  یا  و  شوم  دور  پینتر  جهان 
کشیدن  تصویر  به  در  آنقدر سعی 
جهان او داشته باشم که از مخاطب 

معمولی غافل بشوم.
هارولد  آثار  داد:  ادادمه  وی 
و  نیستند  رویدادمحور  زیاد  پینتر 
بیشتر روی کاراکترها تمرکز دارد از 
این بود که سیر  این رو تلاش من 
وقایع داستان را به شکلی پیش ببرم 
که مخاطب معمولی و کمتر آشنا با 
جهان نویسنده نیز در جریان قصه 
از دیدن نمایش لذت  قرار بگیرد و 
ببرد.زارع نژاد در پایان صحبت هایش 
نمایش  بازیگران  انتخاب  درباره 
اثر  برمبنای ویژگی شخصیت های 
گفت: در وهله اول انتخاب بازیگران 
چهره و شناخته شده مدنظرم نبود 
ویژگی  براساس  را  هایم  انتخاب  و 
دادم  انجام  نمایشنامه  کاراکترهای 
اما در ادامه و بعد از اینکه به انتخاب 
و  نوروزی  مجید  کوشکی،  مهدی 
علی باقری رسیدم، متوجه شدم که 
مخاطبان نیز این بازیگران را دوست 
دارند و ارتباط خوبی در تئاتر با آنها 
نوشته  »سرایدار«  کنند.  می  برقرار 
هارولد پینتر با ترجمه رضا دادویی 
و کارگردانی مهدیس زارع نژاد تا ۱۴ 
اسفند ساعت ۱۸ در تماشاخانه ملک 
به صحنه می رود. علی باقری، مهدی 
کوشکی و مجید نوروزی در این اثر 

نمایشی ایفای نقش می کنند.

گله ها و انتقاداهای بازیگر برگزیده جشنواره تئاتر فجر
بر  را  خود  انرژی  بیشتر  که  کیان پور  آیه 
تئاتر متمرکز کرده است، در دوران دشوار کرونا 
او  رفت.  صحنه  روی  »جوادیه«  نمایش  با  هم 
به تازگی به دلیل بازی در نمایش »سگدو« به 
کارگردانی عباس غفاری، جایزه بازیگر برگزیده 
زن را از جشنواره تئاتر فجر دریافت کرده است.
سخن  تئاتر  سخت  روزهای  از  کیان پور 
که  فرهنگ  امر  به  بی توجهی  از  می گوید، 
را  تئاتر  هنرمندان  و  دارد  دیرینه  سابقه ای 
همچون کودکانی بدسرپرست توصیف کرد که 
سهمی از میراث پدری ندارند و برای به چنگ 

آوردن اندک نانی، تقلا می کنند.
کیان پور همچنین ابراز تاسف کرد که بعد 
از کرونا آنچه در تئاتر می ماند، جماعتی خسته 

و دلشکسته و سالن هایی ورشکسته است.
او گفت: در دوره کرونا برای چندمین بار به 
این نتیجه رسیدم در کشوری زندگی می کنیم 
این  در  بلکه  ندارد،  جایگاهی  هنر  تنها  نه  که 
میان وضعیت تئاتر بدتر از دیگر هنرهاست . این 
نیست چراکه  دولت ها  عملکرد  دلیل  به  مساله 

عمیق تر و ریشه ای تر از اینهاست.
به پیشینه کم اعتنایی  اشاره  با  بازیگر  این 
به تئاتر یادآوری کرد: وضعیت فعلی ما طبیعی 
است زیرا جامعه برای اینکه فرهنگ و هنر را در 
سبد مصرفی خود قرار دهد، پرورش پیدا نکرده 
است. بنابراین در شرایط عادی، بخشی از جامعه 
به منظور سرگرم شدن و بخشی دیگر از روی 
احساس نیاز، به تماشای تئاتر می آیند ولی در 
شرایط بحرانی که مردم درگیر امور اولیه زندگی 
خود هستند، طبیعی است اولین چیزی که از 
و  است  تئاتر  می آید،  بیرون  مصرفی شان  سبد 

نمی توان بر آنها خرده ای هم گرفت.
او اضافه کرد: بحران جهانی کرونا نشان داد 
کدام کشورها به هنر نیازد دارند و کدام یک به 

هنر به عنوان امری تزیینی می نگرند.
کیان پور که مرداد ماه با نمایش »جوادیه« 
وقتی  کرد:  یادآوری  است،  رفته  صحنه  روی 
شد،  مطرح  نمایش  این  در  بازی  پیشنهاد 
ولی  بود  خطرناکی  شرایط  چون  شدم  نگران 
شده  طراحی  گونه ای  به  کار  این  خوشبختانه 
کل  باشد،  کرونا  مقطع  مناسب  دقیقا  که  بود 
کار تک گویی بود و بازیگران لازم نبود در برابر 
یکدیگر دیالوگ بگویند یا در فاصله نزدیک قرار 

بگیرند.
او با اشاره به استقبال تماشاگران از اجرای 
این نمایش افزود: این استقبال نشان داد درصد 
ضروری  را  تئاتر  همچنان  جامعه  از  اندکی 
از  که  هستند  کسانی  همان  اینها  و  می بینند 
سال ها قبل و پیش از ورود سلبریتی ها، تماشاگر 

ثابت تئاتر بوده اند و همچنان هم هستند.
این بازیگر اضافه کرد: کرونا، بحران دیگری 
را هم در تئاتر ما نشان داد؛ بی پناهی هنرمندان. 

هرچند همه اقشار هنری، شرایط سختی دارند 
ولی جامعه تئاتری وضعیت بدتری دارد چراکه 
ندارند و حیات  ثابتی  اعضای آن درآمد  بیشتر 
است  نمایش  اجرای  به  وابسته  آنان  اقتصادی 
گرفته  آنان  از  درآمدزایی  امکان  این  وقتی  اما 
شد، جز اندک حمایتی در دو مقطع آن هم با 
چندین اگر و اما، پشتیبانی دیگری از آنان نشد.
تئاتری ها  نمی گویم  کرد:  تاکید  کیان پور 
تافته جدابافته  اند ولی این کمبودها بشدت بر 
زندگی  گذران  حداقل ها  با  که  کسانی  زندگی 
می کردند، اثر گذاشت و علاوه بر آسیب روحی 
و روانی، ضربه مالی جدی هم بر آنان وارد کرد.
از  تاسف  ابراز  با  »سگدو«  نمایش  بازیگر 
این  افزود:  تئاتر  خصوصی  سالن های  تعطیلی 
سالن ها در چند سال گذشته بار بخش دولتی را 
به دوش می کشیدند و تئاتر را از تمرکزگرایی در 
تئاتر شهر نجات داده بودند به طوری که در تهران 
شبانه صد تئاتر روی صحنه می رفت. هرچند این 
افزایش کمی، ایرادهای خاص خود را هم دارد ولی 
می شد امیدوار باشیم که از دل این کمیت گرایی 
زیرا کم کم  به کیفیت هم می رسیم.  تدریج  به 
و هنرمندان شاخص،  رقابت، گروه ها  در گردونه 
گستردگی،  این  اینکه  می شدند. ضمن  شناخته 
احساس  جامعه  در  تئاتر  به  نیاز  می شد  سبب 
شود و بتدریج در سبد مصرفی خانوار قرار بگیرد. 
و کسی هم  پرپر شدند  اما سالن های خصوصی 
بودجه ای  اندک  با  حالیکه  در  نکرد  حمایتی 

می توانستند آنان را زنده نگه دارند.
چیزی  کرونا  از  بعد  داد:  ادامه  کیان پور 
و  دلشکسته  و  خسته  هنرمندانی  جز  نداریم 

سالن هایی ورشکسته.
یک  در  که  پرسش  این  به  پاسخ  در  او 
کلی  وضعیت  بهبود  برای  چقدر  اخیر  سال 
اندیشیده شد،  تدابیر جدی  آن  فعالان  و  تئاتر 
می شد  اول  ماه  چند  همان  در  داد:  توضیح 
فکرهایی کرد، می شد سالن ها را برای اجراهای 

کرد،  آنلاین حفظ  به صورت  و  تماشاگر  بدون 
می شد روی فیلم تئاترها سرمایه گذاری کرد و 
... مسئولان می توانستند بودجه حمایتی بگیرند 
و از هنرمندان آسیب پذیرتر حمایت کنند یا به 
سالن هایی کمک کنند که با هزار بدبختی دست 

و پا می زدند که تعطیل نشوند.
تلاش های  اولین  یادآوری  با  بازیگر  این 
اضافه  کرونا  اولیه  روزهای  در  تئاتر  هنرمندان 
کرد: در آن دوره بچه ها حتی در خانه های خود 
اجراهایی را به صورت لایو تدارک دیدند چون 
کم  کم  ولی  داشت  وجود  شوقی  و  شور  هنوز 
به  هم  شوق  و  شور  این  بی توجهی ها،  ادامه  با 

سردی گرایید.
کشور  مشکل  کرد:  خاطرنشان  کیان پور 
ما کمبود بودجه نیست بلکه مدیریت ناکارآمد 
کالای  ما  قانون گذاری  سیستم  در  است. 
فرهنگی پایین ترین درجه اهمیت را دارد و آنچه 
مهم است، برگزاری جشنواره است. مسئولان با 
جشنواره ها، تصویر و  ویترینی نشان می دهند تا 

بگویند هنر در کشور ما نفس می کشد .
تمام  برای  شخصا  کرد:  تاکید  او 
امسال  جشنواره های  در  شرکت کنندگان 
شرایطی  در  که  هستم  قایل  ای  ویژه  احترام 
بسیار نگران کننده بدون چشمداشت مالی جان 
خود را به خطر انداختند. این از خودگذشتگی 
هنرمندان تئاتر بود و روی دیگر این ماجرا هم 
تماشاگرانی بودند که هنوز دل شان برای تئاتر 
می تپد . هر دو اینها سرمایه های تئاتر ما هستند 
نداشتیم و  تئاتری  امسال اصلا  نبودند،  اگر  که 

جشنواره ای هم نمی توانست برگزار شود.
تئاتری ها  ما  داد:  ادامه  تئاتری  فعال  این 
هیچ  که  سرپرست  بد  کودکان  شبیه  تنهاییم؛ 
سهمی از میراث پدری ندارند و می کوشند نانی 
برای زنده ماندن به چنگ آورند و این وضعیت 
به  را  آن  نمی توان  که  است  ریشه دار  آنچنان 

گردن دولت ها یا صنف نسبت داد.

کیان پور با ابراز تاسف از وضعیت اقتصادی 
از  برخی  وضعیت  این  در  افزود:  فعلی  دشوار 
پیام  هنرمندان  اجتماعی  صفحات  در  مردم 
و  گرسنگی  دچار  مردم  وقتی  که  می گذارند 
تئاتر حرف  از  فقر و هزار مشکل هستند، شما 
نمی گیرم  ایراد  هم  مردم  این  از  من  می زنید، 
چون برای کار فرهنگی تربیت نشده اند. مساله 
پول نیست بلکه احساس نیاز به فرهنگ است. 
قیمت  به  ما  که  نیست  لوکسی  کالای  تئاتر، 
بلیت آن  بلکه قیمت  بفروشیم  به مردم  گزافی 
 . است  پایین تر  بسیاری غذاهای رستوران ها  از 

ضمن اینکه بر زندگی مخاطب اثرگذار است.
تئاتر  که  ماهی  چند  در  کرد:  یادآوری  او 
مدام باز و بسته می شد، بسیاری از دوستان مان 
اطلاع رسانی  برای  را  ما  کارهای  پوستر  حتی 
نمی گذاشتند  خود  صفحات  در  تماشاگران،  به 
به  را  مردم  مدام  مدت  این  در  می گفتند  و 
هم  حالا  و  کرده ایم  ترغیب  خانه نشینی 
همه  با  ولی  بیایند  تئاتر  به  بگوییم  نمی توانیم 
واقعا  چون  کردند  کار  تئاتر  در  عده ای  اینها 

عاشق بودند.
برگزیده  زن  بازیگر  برنده  که  کیان پور 
ارزیابی  درباره  است،  امسال  فجر  جشنواره 
خود از این دوره از جشنواره گفت: تیم داوری 
شده  شناخته  هنرمندان  از  متشکل  جشنواره 
پروتکل های  رعایت  نظر  از  و  بود  ما  تئاتر 
ولی  بود  داده  رخ  خوبی  اتفاقات  هم  بهداشتی 
تئاتر  و  فیلم  جشنواره های  همزمانی  متاسفانه 
بیشتر  که  چرا  است  تئاتر  زیان  به  همواره 
و  می شود  فیلم  جشنواره  به  معطوف  توجه ها 
این مساله حتی در رسانه ها هم نمود دارد. در 
این میان حتی صفحات مجازی که تیتر تئاتری 
دارند هم به جشنواره فیلم بارها و بارها بیشتر 
از تئاتر می پردازند و این نشان می دهد جایگاه 
تئاتر ما حتی در رسانه ها و مطبوعات و شبکه ها 
از  خطرناک تر  ویروسی  و  کجاست  اجتماعی 

کرونا به جان ما افتاده است.
سینما  جهان  جای  همه  در  کرد:  اضافه  او 
موضوع  این  و  است  توجه  مورد  تئاتر  از  بیش 
طبیعی است ولی کم اعتنایی به تئاتر در رسانه های 
و  شگفتی  مایه  فن،  اهل  میان  در  و  تخصصی 
پیکر  شده  سبب  اینها  مجموعه  است.   تاسف 
جایی  تا  کم جان تر شود  روز  هر  ما  تئاتر  نحیف 
که درخشان ترین بازیگر تئاتر هم از نظر مالی و 
معنوی حمایت نمی شود ولی ما به عنوان جامعه 
تئاتری چه در جایگاه فعال تئاتر، رسانه، تماشاگر 
و ... نباید در موج بی اعتنایی جامعه به تئاتر غرق 

شویم بلکه ما خود باید موج ایجاد کنیم.
آرزوی  کرد:  تاکید  پایان  در  کیان پور  آیه 
قلبی من این است که این دوران سخت، از ما 
آدم هایی  نه  بسازد،  سختکوش تر  انسان هایی 

افسرده تر و نومیدتر.

یک فنجان چای داغ
كارگاه های آموزشی رايگان پنجمين المپياد فيلمسازی 

نوجوانان از امروز آغاز می شود
به  نوجوانان  فیلمسازی  المپیاد  پنجمین  رایگان  آموزشی  کارگاه های 
صورت برخط طی ۷ جلسه با ۴ عنوان و با حضور ۹ مدرس از امروز سوم 

اسفند ۹۹ آغاز می شود
سلیمانزاده  حامد  محمودی،  نواب  آهی،  حافظ  امتیاز،  گزارش  به 
به  مند  علاقه  نوجوانان  با  جاری  سال  از  ماه  آخرین  در  آهنین  فریبرز  و 
فیلمسازی در کارگاه های آموزشی المپیاد فیلمسازی نوجوانان ایران گفت 

و گو خواهند کرد.
حافظ آهی در کارگاه »آشنایی با سینما« ۳ اسفند، نواب محمودی در 
کارگاه »شناخت فیلم کوتاه« ۶ اسفند، حامد سلیمانزاده در کارگاه »آشنایی 
با ایده پردازی برای فیلم کوتاه« روزهای ۱۰ و ۱۳ اسفند و فریبرز آهنین 
اسفند  و ۲۴  روزهای ۱۷، ۲۰  در  کوتاه«  فیلمنامه  با  کارگاه »آشنایی  در 
۹۹ تجربه های خود را به هنرجویان پنجمین المپیاد فیلمسازی نوجوانان 
 @olym.film.fe ایران از طریق لایو اینستاگرام المپیاد با شناسه کاربری
منتقل خواهند کرد. این کارگاه ها همچنین بر صفحه اینستاگرام انجمن 

سینمای جوانان ایران با شناسه کاربری iycs.ir@ بارگذاری خواهد شد.
بهره گیری از این کارگاه ها که به همت معاونت فرهنگی و آموزش 
رایگان  و  آزاد  عموم  برای  شود،  می  برگزار  ایران  جوانان  سینمای  انجمن 
است و اخبار و جزییات مربوط به این رویداد در سایت www.iycs.ir و 

صفحه های اینستاگرام نامبرده اطلاع رسانی می شود.

با حضور تعدادی از مديران فرهنگی؛
مكتب خانه موسيقی نواحی خراسان جنوبی افتتاح شد

ارشاد  و  فرهنگ  وزارت  هنری  امور  معاونت  عمومی  روابط  از  نقل  به 
اسلامی، مکتب خانه موسیقی نواحی و خانه فرهنگ و هنر خراسان جنوبی 
پنجشنبه ۳۰ بهمن با حضور علی اکبرصفی پور مدیرکل دفتر برنامه ریزی 
و آموزش های هنری معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی گشایش 

یافت.
مدیرکل دفتر برنامه ریزی و آموزش های هنری معاونت هنری وزارت 
نواحی  موسیقی  خانه  مکتب  گشایش  مراسم  در  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ 
استان، بیان کرد: شهر بیرجند را با انسان های بزرگی که آوازه ملی و جهانی 

دارند، می شناسم.
وی با بیان این که عنوان »مکتب خانه« در فرهنگ ما جایگاه وسیع و 
ارزشمندی دارد، ادامه داد: علت شهرت مکاتبی که در نقاط مختلف کشور 
همچون اصفهان، شیراز، تبریز و یا مکاتبی از جمله هرات، سمرقند و بخارا 

وجود دارند، آثار سنتی و توجه به هنرهای بومی منطقه است.
صفی پور درباره کمک به توسعه مکتب خانه موسیقی نواحی خراسان 
حامیان  و  منطقه  این  ظرفیت  از  کنم  می  پیشنهاد  کرد:  عنوان  جنوبی، 
فرهنگ و هنر استفاده شود. البته در این راستا طرحی با عنوان »کمک به 
آموزش و صیانت از هنرهای بومی در معرض فراموشی« در وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی در حال برنامه ریزی است که ما  آمادگی پیگیری کمک به 

مکتب خانه موسیقی خراسان جنوبی از محل این طرح را داریم.
تلاش برای احیای هنرهای بومی درخراسان جنوبی

ناصر نبی زاده مدیر کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان جنوبی در 
این مراسم، ضمن قدردانی از همکاری های اداره کل میراث فرهنگی برای 
اختصاص دادن بخشی از باغ جهانی اکبریه به این مکتب خانه، عنوان کرد: 
بستری برای فعالیت و احیای هنرهای بومی و خصوصا موسیقی نواحی و 

مقامی استان فراهم شده است.
وی با اشاره به اینکه برای حفظ نواهای موسیقی خراسان جنوبی و گسترش 
آن در بین علاقه مندان و جوانان، تلاش های بسیاری صورت گرفته است، ادامه 
داد: خوشبختانه قدم اولیه برای تحقق این منظور، برداشته شده و نیاز به حمایت 

های گسترده تر و فضاهای وسیع تری نیز دارد.
اداره کل میراث  از بخش های مختلف همچون استانداری،  نبی زاده 
فرهنگی و دفتر برنامه ریزی و آموزش های هنری معاونت هنری وزارتخانه 
تقاضای همکاری ویژه برای توسعه این مجموعه را داشت و افزود: این هنرها 
با قدمتی طولانی در زندگی ما فعال بوده و میراث گرانبهای اجداد ما هستند 

که باید حفظ شوند.
که  فعلی  در شرایط  کرد:  تصریح  اسلامی  ارشاد  و  فرهنگ  مدیر کل 
با هجوم بخش های فرهنگی غیر ایرانی مواجه هستیم، اولویت حمایت از 

هنرهای بومی و نواهای مقامی و سنتی است.
مستندسازی را باید در دستور کارهایمان قرار دهیم

حسن رمضانی مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری 
فنی  امکان ضبط  استان  در  اینکه  بیان  با  مراسم  این  در  جنوبی  خراسان 
اشاعه  و  حراست  حفظ،  راستای  در  گفت:  ندارد،  وجود  موسیقی  قطعات 

موسیقی مقامی و نواحی استان باید مستند سازی کرد.
 رمضانی عنوان کرد: خراسان جنوبی علی رغم داشتن ذخایر با ارزش 
فرهنگی و هنری سال ها در سایه بلند خراسان بزرگ بوده و ظرفیت های 
گسترده آن ناشناخته مانده است. به گفته وی اکنون با آغاز فعالیت مکتب 
خانه موسیقی نواحی استان و خانه فرهنگ و هنر، از وزارت فرهنگ و ارشاد 
ارزش  با  راستای معرفی و مستندسازی ذخایر  انتظار می رود در  اسلامی 

فرهنگی و هنری استان مساعدت داشته باشند.
مدیر کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری خراسان جنوبی 
بداریم،  پاس  را  ایرانی  فرهنگ  توانستیم  تاریخ  در طول  اگر  اینکه  بیان  با 
حاصل کوشش و ممارست در مستندسازی بوده است، اضافه کرد: متاسفانه 
بسیاری از هنرمندان با استعداد خراسان جنوبی به دلیل نبود مستندی از 

آثارشان، فراموش شده اند.
وی با اشاره به این که سهم دولت ها در این موضوع اندک بوده و هر 
آنچه تاکنون اتفاق افتاده حاصل تلاش هنرمندان است، خطاب به مسئولان 
امکان ضبط فنی قطعات موسیقی  حاضر در جلسه عنوان کرد: در استان 
و  مستندسازی  حراست،  حفظ،  راستای  در  داریم  تقاضا  لذا  ندارد،  وجود 
اشاعه موسیقی مقامی به این مجموعه کمک کنید. ما آمادگی داریم برای 
مستندسازی موسیقی مقامی و سایر هنرهایی که ریشه در تاریخ دارند از 

پژوهشکده هنری وزارت میراث فرهنگی کمک بگیریم.
در این مراسم ذوالفقار بیتانه و گروه موسیقی مقامی سلم آبادی ها، به 
هنرنمایی پرداختند. همچنین از ذوالفقار بیتانه به عنوان میراث معنوی زنده 

خراسان جنوبی قدردانی شد.

چه انگيزه ای پيانيست آلمانی را به ايران آورد؟

قاسمی: فعلا واژه ای به نام »کنسرت« نداریم

موریس ارنست ـ تکنواز پیانو از آلمان ـ امسال برای نخستین بار 
در جشنواره موسیقی فجر حضور پیدا کرده است و روز شنبه ـ دوم 
اسفند ماه ـ در سانس ساعت ۲۰ اجرای او برای مخاطبان پخش شد.

موریس ارنست در پاسخ به پرسشی در این زمینه که آیا موافق 
است، با شیوع کرونا قدرت موسیقی بار دیگر بر همگان نمایان شد؟ 
انسان صحبت  روح  با  که  است  زبان جهانی  موسیقی یک  گفت: 
می کند. به علت قرنطینه و تعطیلی هایی که به علت شیوع کرونا در 
سراسر جهان صورت گرفت، مردم متوجه شدند که موسیقی تا چه 
حد بخش مهمی از زندگی آنهاست. اشتیاق مخاطبان که به سمت 
جریان های زندگی و کنسرت های آنلاین روی می آورند، نشان دهنده 
پشتیبانی قدرتمندی از موسیقی و یک نیاز درونی آشکار انسان است.
در  شد  سبب  انگیزه ای  چه  اینکه  به  پاسخ  در  همچنین  او 
شرایط کرونا و در حالی که مرز بسیاری از کشورها هنوز به روی هم 
بسته است و از طرفی اجرای مجازی از کیفیت اجراها می کاهد، در 
سی وششمین جشنواره موسیقی فجر حضور پیدا کند؟ اظهار کرد: 
اگرچه جشنواره موسیقی فجر علت اصلی حضور من در ایران است، 
ولی به لطف ارتباطات خویشاوندی که دارم، همیشه و به صورت 
مکرر از این کشور زیبا بازدید می کنم. موسیقی در حال حاضر یک راه 
ارتباطی است و به طوری کلی برپایی کنسرت های آنلاین و مجازی 

بهتر از این است که کلا هیچ کنسرتی برگزار نشود.

این موزیسین آلمانی در عین حال توضیح داد: توقف اجراهای 
ارائه  ولی  بود،  جامعه  قبال  در  هنر  مسئولیت  از  بخشی  عمومی 
گزینه های جایگزین، الزامی است؛ زیرا از بین رفتن آنها آن هم به 
سادگی، نشان دهنده وظیفه نشناسی ما هنرمندان در مقابل جامعه 
خواهد بود. این نوازنده پیانو درباره پیامی که قصد دارد با اجرای 
خود به مردم ایران منتقل کند، خاطرنشان کرد: موسیقی، زبانی 
بدون کلمات است و مستقیما با شنونده ها صحبت می کند. موسیقی 
حاوی یک پیام عمیق انسانیت است و آن را منتقل می کند که البته 
تنها آهنگسازان محدودی همانند باخ توانسته اند این کار را به انجام 
برسانند. در حقیقت قطعه ای که قصد اجرای آن را دارم، اثری خاص 
برای یک انسان رنج دیده است و به عبارت دیگر، قطعه ای عالی 
برای موقعیت هایی اینچنین )شرایط کرونا( است. او همچنین درباره 
میزان آشنایی خود با موسیقی ایرانی گفت: موسیقی ایرانی چیزی 
است که در چند سال اخیر درصدد درک آن هستم. موسیقی ایرانی 
چیزی است که عمیقا آن را فریبنده، الهام بخش و بیانگر یک میراث 
عظیم فرهنگی یافتم.»در این روزهای کرونایی وضعیت موسیقی در 
ارنست عنوان  به چه صورت است؟« موریس  )آلمان(  کشور شما 
کرد: وضعیت موسیقی در آلمان تفاوت چندانی با وضعیت موسیقی 
در ایران ندارد. در آلمان سعی می کنیم موسیقی را با کنسرت ها و 
تدریس آنلاین زنده نگه داریم و توسط طیف عظیمی از مردم که 

مشتاقانه منتظر بازگشایی مجدد تئاترها، سالن های کنسرت و سینما 
هستند، احساس دلگرمی می کنیم. این هنرمند همچنین درباره باور 
خود به اینکه موسیقی تا چه حد می تواند حال مردم را در این شرایط 
بهتر کند، گفت: در حال حاضر کنسرت های آنلاین، تنها راه برقراری 
ارتباط با شنوندگان و زنده نگه داشتن روند ساخت موسیقی است. 
عمیقا معتقدم که موسیقی و به طور کلی هنر، دارویی برای روح 
انسان است که به شدت هم مورد نیاز است؛ در شرایط کنونی نیز 
این دارو با توجه به انزوا و لزوم رعایت فاصله اجتماعی، بیشتر مورد 
اهمیت است. با این حال علاقه مند هستم که ببینم آیا فرم جدیدی 
از هنر یا ترکیبی از جنبه های مثبت کنسرت و فیلم پدیدار می شود 

تا خودش را در کنار روند سابق برگزاری کنسرت ها تثبیت کند.

مهدی قاسمی آهنگساز، رهبر ارکستر و مدیر 
سوم  یکشنبه  روز  که  تهران  شهر  کُر  گروه  هنری 
ششمین  و  سی  برگزاری  چارچوب  در  ماه  اسفند 
جشنواره موسیقی فجر اجرایی را پیش روی مخاطبان 
قرار می دهند، گفت: اساساً برای اجرای زنده یک گروه 
کُر نیازمند این هستیم که همه اعضای گروه دور هم 
جمع شوند و با یک تمرین مناسب خود را برای برپایی 
کنسرت آماده کنند. اما مدت های زیادی است به دلیل 
شیوع ویروس کرونا و حفظ سلامتی اعضای گروه کر 
شهر تهران که برایم از هر چیزی مهم تر است. فعلًا 
نتوانستیم آنطور که باید و شاید تمرین منسجمی را 
داشته باشیم. بنابراین آنچه قرار است که در جشنواره 
روی  پیش  ما  گروه  طرف  از  امسال  فجر  موسیقی 
از  قطعه  چند  اجرای  گیرد،  قرار  مجازی  مخاطبان 
کارهای قبلی گروه است که هرکدام از اعضا به صورت 
مجزا آن را اجرا کرده و پس از میکس و تدوین به 

شنوندگان و تماشاگران ارائه می شود.
وی افزود: در این کنسرتی که برای مخاطبان 
مجازی جشنواره تدارک دیده شده، طبیعی است بنا 
اتفاق نمی افتد، چون  به دلایلی که گفتم هم نوازی 
در این شرایط کرونایی کنار هم جمع شدن آن هم 
این  از  است.  بسیار خطرناکی  کار  کُر  در یک گروه 
جهت ما شیوه متفاوتی را طراحی کردیم که بتوانیم 
هم اجرای قابل قبولی را به شنوندگان و تماشاگران 
ارائه دهیم و هم فضایی را ایجاد کنیم که به هر حال 
بتواند دربرگیرنده حس و حالی موسیقایی در شرایط 

راستا  این  در  اتفاقاً  باشد.  ما  ماه های همه  این  ویژه 
یک ترانه با مضمون همبستگی در روزهایی کرونایی 
خواندیم که در اجرای جشنواره نیز به علاقه مندان 
ارائه می شود. این در حالی است که خوانش اثری از 
محمدرضا تفضلی با استفاده از شعر صائب تبریزی 
به انضمام اجرای یک قطعه برگرفته از آثار منتخب 
انیو موریکونه از جمله برنامه هایی است که در اجرای 

جشنواره به نمایش در می آید.
بخش  در  ارکستر  رهبر  و  آهنگساز  این 
برگزاری  نحوه  درباره  خود  از صحبت های  دیگری 
قالب  در  فجر  موسیقی  جشنواره  ششمین  و  سی 
با این شیوه  اینترنتی توضیح داد: به هر حال من 
برگزاری جشنواره موافق نیستم چرا که طبیعتاً این 
عنوان  نمی تواند  هنرمندان  و  گروه ها  اجرای  نحوه 
کنسرت به خود داشته باشد. اما اینجا یک پرسش 
شیوه  این  نخواهیم  اگر  اینکه  می شود.  مطرح  هم 
هم  دور  باید  آیا  بکنیم؟  می توانیم  بپذیریم چه  را 
جمع شویم و این ریسک خطرناک را بپذیریم که 
به جهت برگزاری کنسرت موسیقی به هر قیمتی 
بیندازیم  خطر  به  را  تماشاگران  و  خودمان  جان 
که بگوییم اجرای زنده داریم؟ به طور حتم پاسخ 
جهت  به  ندارم  دوست  اصلًا  و  است  منفی  من 
با جان و سلامتی  اثر موسیقایی  زنده یک  اجرای 
گرفت  نتیجه  می توان  پس  کنم.  بازی  همکارانم 
که این نحوه شرکت در جشنواره قطعاً حال و هوا 
و  ندارد  را  کنسرت  یک  برگزاری  چارچوب های  و 

می توان گفت کلیپ هایی است که با نام جشنواره 
موسیقی فجر پیش روی مخاطبان قرار گرفته اند.

قاسمی تصریح کرد: ما در این شرایط کرونایی 
فعلًا واژه ای به نام کنسرت نداریم. ما فقط به واسطه 
را  برگزاری جشنواره موسیقی فجر تلاشمان خود 
انجام داده ایم که بتوانیم یک کار موسیقایی انجام 
دهیم. زیرا اگر شرایط بخواهد به همین منوال ادامه 
باقی  کُر  گروه  و  موسیقی  نام  به  کند چیزی  پیدا 
بد  روزهای  این  زودتر  هرچه  ای کاش  و  نمی ماند. 
تمام شود و ما بتوانیم دوباره کنار هم جمع شویم و 
به فعالیتمان در موسیقی ادامه دهیم. اما گویا فعلًا 

غیر از همین فعالیت ها چاره دیگری نداریم.
توسط   ۱۳۷۸ سال  در  تهران  شهر  کر  گروه 
با  کنون  تا  گروه  این  شد.  تشکیل  قاسمی  مهدی 
شرکت  خارجی،  و  داخلی  کنسرت  ده ها  برگزاری 
آثار  و مشارکت در ضبط  متعدد  در جشنواره های 
پژمان  احمد  همچون  ایرانی  معاصر  آهنگسازان 
فعال  و  پویا  گروه  یک  به عنوان  را  خود  توانسته 
مطرح کند. این گروه در چندین اجرا نیز با ارکستر 
سمفونیک تهران به رهبری علی رهبری و همچنین 
کر  گروه  است.  داشته  همکاری  روحانی  شهرداد 
شهر تهران در جشنواره موسیقی کرال خاورمیانه 
که در سال ۲۰۱۵ در دوبی برگزار شد، رتبه دوم 
را کسب کرده است. مهدی قاسمی مدرس دانشگاه 
رهبری  تهران،  دختران  موسیقی  هنرستان  و  هنر 

این کنسرت را برعهده دارد.

متن میثاق نامه روزنامه نگاری در سایت روزنامه موجود است
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